
                                                                        

                                                              Z á p i  s          č. 5/2020 

                                                     ze schůze předsednictva SPOV ČR 

                                                     konané dne 3. září  2020 v Černínském salonku,  

                                                           Kolovratského paláce Senátu PČR v Praze 

Program: 

9,00 hod. Zahájení (neveřejné zasedání) 

Organizační záležitosti: 

Příspěvky SPOV ČR 

Webové stránky 

Valná hromada SPOV ČR – volby předsednictva a změny Stanov SPOV ČR 

 

10,00 hod. (otevřené zasedání) 

Osobnost venkova 2020 

Národní konference Venkov 2020 

Setkání Venkov 2020 Žďár nad Sáz. 

Diskuse 

Usnesení a závěr 

 

Ad 1)  Schůzi zahájila  Veronika Vrecionová, předsedkyně  SPOV ČR, uvítala přítomné, program je 

organizačně technicky složený, budeme řešit převážně organizační záležitosti, nové webové stránky. 

Nevíme, jak se bude vyvíjet situace na podzim. 

Volební valná hromada – končí mandát předsednictvu, je nutné upravit Stanovy Spolku, volby nového 

předsednictva. 

Ministerstvo zemědělství ruší všechny akce nad 100 lidí, Národní konference Venkov 2020 bude 

přesunuta do roku 2021, bude podepsán dnes Dodatek ke smlouvě. Příští rok budeme realizovat 

konferenci stejným způsobem bez soutěžení. 

Jan Florian žádá zařadit do programu další záležitost týkající se Istambulské úmluvy. 

 

Jan Florian: je přítomen řadě jednání o rodině. Připomíná seminář k rodině v Senátu v roce 2018. , na 

posledním zasedání vlády ratifikace Istambulské dohody. Znovu se otevřel problém manželství. Spolek 

vede politiku, neměli bychom zůstat lhostejní . Nachystal jsem dokument, že bychom neměli souhlasit 

s návrhem registrovaného partnerství, nikomu se to moc nelíbí. Prostudoval jsem materiály. 

Homosexuálové nemohou mít děti – muži. Úmluva o potírání násilí na ženách. Další věc je, že v roce 

2017 o tom jednal EP, na základě usnesení EP jsou dvě novinky, předpokládají rozšířit opatření, obecné 

body, všeobecně se předpokládá, že se tím posílí další pozice těch, kteří rodinu nemají rádi.,   smíšená 

úmluva, otázky rodiny jsou ve výlučné pravomoci národních států, ostatní věci jsou v pravomoci EU, 

směřuje to k tomu, že postaví situaci tak, že je převezme Brusel na sebe a bude rozhodovat o těchto 

otázkách. Rozhodující opatření jsou zakotvena, vytváří se právní situace, trestní zákon, kde se řeší násilí 

v manželství, je možné že se to bude zneužívat, vždy když žena zažaluje je to prioritně chápáno. Vyvíjí 

se tlak na soudy. Abychom odmítli a bojovali za to,  žádáme aby 1) Istambulská smlouva nebyla 

ratifikována a 2) aby bylo manželství pod ochranou zákona  a rezervováno pro svazek muže a ženy. 

Totožné propaguje i strana lidová, poslanecký návrh, Slovensko odmítlo, chystá se na to Polsko, 



Maďarsko,  nepřistoupila Velká Británie a Rusko. Mnoho zemí ratifikaci této smlouvy odmítlo. Potřebuji 

to proto, že vystupuju za Spolek,  a je třeba aby předsednictvo našlo lepší fórum, třeba můžeme se 

vrátit na podzim k diskusi  na semináři Jak centralizace dusí český  venkov. Třeba se to i hodí , 

zdůrazňovat na rodina, obec, kraj, stát. 

Veronika Vrecionová :  jsme SPOV a máme se věnovat pokud možno tématům, které úzce s venkovem 

souvisí  – pozemkové úpravy, RUD, ochraně půdy, voda, sucho, povodně, spousta témat které máme 

řešit. V momentě, kdy budeme řešit IÚ, budu vyžadovat problém  izraelských osad na Palestýnském 

území, což  je také velmi důležité,  udržet Izrael jako svobodný stát. Nechci to zlehčovat. Můj názor je 

ten, že se do těchto témat pouštět nemáme. Nemáme se rozkračovat k Istambulské úmluvě, je to 

komplikovaný dokument, museli bychom řešit celý svět. K problému rodiny, myslím že v Česku  

islamizace rodiny nehrozí, že je to  využíváno boj politických stran, jestli něco ohrožuje naši českou 

rodinu, jsou to sociální dávky, které jsou nastaveny tak, že dříve rodina měla ekonomický smysl, když 

je někdo svobodná matka má větší dávky, dnes řešme problémy, které jsme schopni řešit . Řada zemí, 

je  kde jim i Istambulská úmluva pomůže řešit jejich probémy. Myslím že to není téma pro Spolek, pro 

obnovu českého a moravského venkova. 

Radan Večerka – napsal jsem svoje stanovisko do emailu, není třeba opakovat. Je to mimo naše konání, 

vážím si práce Jana Floriana. Jsou různé překlady, dělá se to účelově, církev jinak, neziskovky jinak. To 

co uvádí Jan Florian v IÚ není, důležité je to, jak je v případě Parlamentu a  ve vládě, kde jsou na to 

odborníci. Advokátní komora se nevyjádřila v tom smyslu, že je proti, ale že je tam kontroverzní řešení 

advokátního tajemství. Sám za sebe jsem pro rodinu v jejím tradičním pojetí, ale Istambulská úmluva 

se nás netýká, týká se pomoci islámským  státům, o různých extrémech, které vede k násilí především 

na ženách a dětech, mechanismus pomoci finanční, technický, právní, na to jak pomoci těmto státům. 

My jako kulturně vyspělá země bychom se na tom měli podílet, ve smyslu té pomoci, ale ne tak, že by 

měly být ratifikací této úmluvy, myslím že to sem opravdu nepatří. 

Veronika Vrecionová: já kdybych byla v Parlamentu, nejsem si jistá, ale ruku bych pro tuto iniciativu 

nezvedla. Nemyslím si, že to je téma na diskusi a platformu Spolku. 

Jan Florian: jsem rád, co říkáš, ale v tom není podstata, jestli IÚ ano nebo ne, zavádí situaci takovou, 

že ten výklad bude interpretován, co si Brusel odhlasuje a my do toho nebudeme mít co mluvit. Aby se 

to rozhodovalo v Bruselu a ne v národních státech, věci samozřejmě souvisí, bylo by dobré po volbách 

mít názor a aby naši potencionální spojenci,může se nám vyplatit. Uvnitř ANO – pan Juchelka boj za 

rodinu, jednota nemusí být v Parlamentu. Je sociálním pracovníkem, tak do toho vidí. My máme 

problém venkov, rodinu vidím jako prioritní. 

Veronika Vrecionová:: je třeba říci k tomuto tématu, zda se k němu máme vyjadřovat. 

Otakar Březina: četl jsem tři verze, jednu věc, kde najdeme ochranu rodiny? Když se k tomu nebudeme 

vyjadřovat. Tisk, FB -  Boj za rovnoprávnost, neviděl jsem za posledních 6 roků vystoupení nejvyšších 

politiků, jak má rodina vypadat. Nejsou o tom točené filmy o klasické rodině,  to co se dnes točí – 

rozvrácené rodiny, kdo jiný než venkov si to má zachovat. Kdyby se konal nějaký pochod, pochod 

nebudu podporovat, jsme v situaci, kdy se to podporuje.  

Radan Večerka: vycházíme ze stavu jaký je, máme diskusi o tom, jestli má zůstat základ v Občanském 

zákoníku to, že manželství je svazek muže a ženy. To tam je a to je základ. Tyto komunity  , chtějí aby 



se tam dalo že je to partnerství dvou osob.  Proti tomu já jsem. Nemá to  nic společného s IÚ. Bavme 

se o rodině a trvat na tom, že chceme, aby tam zůstalo spojení muže a ženy. Myslím si že je povinnost 

vyspělých států, aby byla ochrana  žen a dětí. 

Veronika Vrecionová: hlasování o tom, zda se bude Spolek věnovat IÚ – posuneme na konec jednání 

Věra Libichová: kontrola plateb členských příspěvků SPOV 2020 – je vidět, že když je spolupráce s KO, 

je platební morálka výborná, to je MSK a ÚK mají proplacenou fakturu. Několikrát upozornění na 

neuhrazenou fakturu, jednotlivcům byly zaslány dopisy s upozorněním poštou.   Zatím je zaplaceno 

1 463 650,- Kč,  chybí 63 750,- nezaplacené příspěvky.  

Nové webové stránky od 27.8.  – aktualizace krajských organizací, složení předsednictev KO 

kontrolovat. Administrátor J. Florian, V. Libichová 

Noví členové SPOV ČR: Mgr. Stanislav Cigánek, obec Leskovec nad Moravicí,  

hlasování všichni přítomní pro. 

 

Valná hromada – končí mandát předsednictva, měla by být začátkem prosince, je třeba zajistit jednací 

místnost. Na webové stránky bychom dali vizitky kandidujících do předsednictva,  alespoň měsíc před 

konáním valné hromady. Člen předsednictva na sebe bere odpovědnost zastupovat Spolek na 

jednáních, ale i v různých pracovních skupinách ministerstev.  

Úkol pro KO: zaslat do konce října vizitky navržených kandidátů do předsednictva 

Veronika Vrecionová: budu kandidovat do předsednictva a na předsedkyni SPOV ČR. Bude dobré, když 

se prostřednictvím webových stránek představí, ale každý člen SPOV má právo kandidovat do 

předsednictva i na poslední chvíli. Stanovy – je třeba upravit zvláště o hlasování per-rollam.  

Národní konference venkov výhledově by možná bylo lépe tuto akci realizovat v  jarním termínu. 

Nejlépe květnový termín.  

Měli bychom více oslovovat k účasti na práci ve Spolku zemědělce, živnostníky, místní spolky a lidi, 

kteří žijí a pracují na venkově. 

Otevřené zasedání: 

Veronika Vrecionová:  přivítala Ing. Zuzanu Dvořákovou MZe, vysvětlila jsem předsednictvu o posunutí 

termínu NKV 2020 do roku 2021, podepsání Dodatku ke smlouvě 

Zuzana Dvořáková: NKV – důvody pro zrušení akcí i podzimních z důvodu šíření nákazy Covidem 19 – 

celoresortní rozhodnutí, že zrušíme akce nad 100 lidí, stejné i u Konference pozemkových úprav a 

LeaderFESTu, mladé zemědělce. Jaro by bylo optimální , konec května, ale NKV jsme vnímali vždy jako 

výroční, která zhodnotí daný kalendářní rok, byly vhodné podzimní termíny, ale je to na další diskusi. 

Na jaře bychom měli střet s LeaderFESTem, na podzim budou volby. Bude složité najít vhodný termín. 

Příští rok otestujeme, jaký vhodný termín vybrat. 

Radan Večerka: doporučuji dohodu s NS MAS ČR ohledně termínů NKV a LeaderFESTu. Pokud budou 

jarní termíny pro pořádání NKV, je třeba tomu přizpůsobit i výběrové řízení MZe na pořádání této 



konference. Dotaz, zda budou přijatelné náklady ty, které byly dosud vynaloženy na pořádání NKV 

2020. 

Zuzana Dvořáková: MZe nepočítá s náhradou škody, to co bylo připraveno se použije 

Věra Libichová: doporučení daňové poradkyně vrácení zálohy poskytnuté KO SPOV KV, vyúčtovat 

náklady na nevratné a ty, které budou využity na konferenci dál. Náklady nevratné půjdou k tíži Spolku. 

Dále registrační  poplatek 200 Kč, na žádost bude vrácen. 

Veronika Vrecionová: návrh termínu NKV 2020 posunuté do roku 2021 je 26. – 28. květen 2021 

Pavla Chadimová: termín vznikl na základě jednání s Domem kultury ve Žďáru n.S., pozdější není 

možný z důvodu rekonstrukce DK. Všechny náklady vynaložené na NKV 2020, tašky, dárky  a roll-upy 

lze opravit na 2021. Plnění začalo již v roce 2020, budou uznatelné náklady pro rok 2021. Další jednání 

s restauracemi, hotely. Rezervace ubytování zůstává v platnosti pro dobu konání konference. 

K dnešnímu dni bylo 311 přihlášených.  

Další dotace z Kraje Vysočina je v platnosti i pro posunutý termín, je to v rozpočtu Kraje, bude 

podepsán Dodatek. 

Veronika Vrecionová: poděkování za rychlé jednání Pavle Chadimové a jejímu týmu. 

Věra Libichová: pojistná smlouva je uzavřena, písemně zrušíme a v roce 2021 uzavřeme novou 

smlouvu. Sjednaná výstava SVR v DK, bude nutné jednat s DK, zda výstavu chtějí, či ne. Dále výstava 

Má vlast Proměny, která by měla být instalována na Zámku na celý týden. Připraven předávací 

protokol, výstava je před tím ve Vodárnách Žďár.  Výstava SVR by měla být měsíc před konáním na 

Krajském úřadu Vysočina. 

Veronika Vrecionová:  připravujeme na 21.9. náhradní program „Program rozvoje venkova, jak se nám 

žije na venkově“ , prezentace SVR starosty vítězných obcí (Lipová, Heřmanov, Vepříkov, Třeštice), 

podnikání a  dopady koronavirové krize na podnikání na venkově – akce do 100 lidí, zasedání 

organizací, územních partnerů, seminář, večerní program. Z prostředků EU bude uhrazeno stravování, 

slavnostní večeře, náklady na ubytování a cestovné si účastníci budou hradit. 

Pavla Chadimová: program náhradní akce ve Žďáru nad Sázavou 21.-22.9.2020 

- Zasedání NS MAS ČR a  předsednictva SPOV ČR 

- Setkání územních partnerů, cca 15 účastníků od 15 hodin 

- Seminář „Program rozvoje venkova“ od 16,00 hod – hosté a přednášející cca 70 osob 

- Večeře od 19,00 hodin – společný sál 

- Dodržení všech bezpečnostních a hygienických podmínek (dezinfekce, roušky, bezkontaktní 

teploměr – zajistí SPOV) 

Jan Florian: na jednání územních partnerů pozvání zástupce MPSV, IROP, MK, MMR 

Zuzana Dvořáková: nabízí vytištění pozvánek pro NKV v roce 2021 na MZe. 

Veronika Vrecionová:  hlasování o podepsání Dodatku ke Smlouvě s MZe – všichni pro 

Podepsán Dodatek ke smlouvě č. 88-2019-14111 



Zuzana Dvořáková: Evropský venkovský parlament  má cyklus za 2 roky, měl by se konat příští rok na 

podzim, výstupy z naší konference by se poslaly k jednání EVP, další argument pro jarní termín. EK 

plánuje že zveřejní dlouhodobé výhledy pro rozvoj venkovských oblastí do roku 2030. Věc, která se 

promítne při aktualizaci programu konference. 

Veronika Vrecionová:  příprava programu schůzí na rok 2021, návrh odborného zaměření schůzí – 

připravit náměty. 

- Stavební zákon 

- Odpady (projednávané na PS společné se SMS) 

- Pozemkové úpravy 

- Životní prostředí 

„Osobnost venkova 2020“   9. října 2020 od 13,00 hod.v Senátu PČR a později v koutku slávy v NZM. 

Ocenění bude uděleno panu Josefu Bezdíčkovi. SPOV, SMS a SMO se dělí o náklady na občerstvení, ND 

odmění osobnost vstupenkami na divadelní představení.  Dopracovat program slavnostního ocenění, 

zajistit vystoupení osoby, která by popsala přínos pana Bezdíčka pro venkov (event. Eduard Kavala). 

 

Diskuse:  

Václav Bešta: prezentace akce – zastoupení Spolku na akci  „Kulatý stůl k zálohování pet lahví“ 

zastoupení zástupců spolku sdružení výrobců nápojového průmyslu a ministerstev, kterých se týká. 

součást zákona o odpadech.  Zákony zálohování pet lahví umožňují, ale musí splnit náležitou legislativu. 

Generální ředitel Mattoni vyžaduje, aby to byla zákonná povinnost, ale to ani nebude. Názor Spolku je 

ochránit podnikatele. Podstata je získání pet – nápojový průmysl se o to musí postarat. Pet je 

nejlukrativnější komodita a mají strach, že je přeplatí automobilový průmysl. Obce by musely pet 

vybírat, nelze si ani představit nový systém. Zákon o odpadech by se měl přijmout. SMO se ujal role 

k vyjasnění pozice jednotlivých organizací, chceme se ale k tomu jako Spolek vyjadřovat? Obhajujeme 

tradiční hodnoty venkova. 

Petr Martiňák: naše obec je zapojena, máme jasnou koncepci, ale víme kam půjde republika s odpady? 

Třídění se zlepšilo, ale odpadů bude přibývat, nikdo nemá zájem o papír a plast, tříděný odpad, velké 

svozové firmy odmítají jít do zavedeného systému, nemají zájem - jak může ještě MŽP tyto firmy 

podporovat? 

Václav Bešta: důležité je, aby se obce spojily a se svozovými firmami jednaly. Je nutné sledovat, kolik 

tříděného odpadu obce odevzdaly. Krajské plány odpadového hospodářství nemají žádnou vizi. Tříděný 

odpad končí na skládkách. 

Jarmila Smotlachová: je řešen v novém zákoně bioodpad? byly podporované bio kompostárny, třídíme 

hodně, ale čísla jsou zkreslována bioodpadem. 

Miroslav Kovářík: na trhu jsou technologie, které dokáží zpracovat plasty i organiku na energii a co 

nejde zpracovat  – zplazmování, nevědomost lidí z toho dělá spalovny, ale spalovna to není, obrovský 

žár, je to zpracování plastů a organik, vzniká hrubá ropa, která se musí upravit a na závěr plazma. 

Témata ke klasické obnově venkova – myšlenka vrátit se k tomu jak pozvednout venkov a lidi kteří zde 

žijí, vznik památných míst, pomníčky místním buditelům, básníkům. Pro místní lidi něco podpořit , např. 



místní rodáky, úcta k předkům  a k tradicím. Podsunout MMR na zvážení, zda by bylo možné dotačně 

podpořit. 

Veronika Vrecionová:   je to dobrý podnět, Spolku by to slušelo, mohli bychom pojmout jako náš 

projekt, prostor pro Spolek, hledat financování, jak to uchopit, přijde mně jako zajímavý nápad a nikdo 

se tomu nevěnuje. 

Rostislav Kožušník: jakým způsobem se staví krajská samospráva k POV, který byl převeden z MMR na 

kraje. Ptal jsem se na kraji, zda dávají do rozpočtu nějaké prostředky a jakým způsobem, je  nejasné 

stanovisko, kraj má pozastavené dotace, peníze které kraj nedostane z RUD, nebude dávat POV do 

rozpočtu. Kraje se nepřihlásily do kompenzačního bonusu, nevíme zda je dostanou nějakým způsobem 

zpět.  MSK by měl být organizátorem další Národní konference Venkov. POV jsou jednoduché peníze 

pro malé obce bez složitého papírování. 

Veronika Vrecionová:   na program jednání ÚP, požádat Radima Sršně o zařazení do programu ve Žďáru 

nad Sázavou. Obecná výzva, kolik který kraj dává na POV,  ale v různých krajích je to různé. POV je 

důležitý a užitečný nástroj.  

Eduard Kavala: v Senátu PČR veřejné slyšení k poštám, změny otevíracích hodin  - účast ČTÚ, Česká 

pošta, stát dluží poštám. Nejedná se o rušení pošt, ale o  změnu otevíracích hodin. 

Veronika Vrecionová:   v letošním roce bohužel již žádné aktivity nebudeme realizovat, hodně jsme se 

chtěli zaměřit na decentralizaci, snad se podaří vše v příštím roce, nutné je zaměřit se nadále na 

problematiku komplexních pozemkových úprav. 

Jarmila Smotlachová: bude  také nutné se vrátit ke stavebního zákonu, věřím, že současný návrh 

schválen PS PČR nebude. 

Veronika Vrecionová:   bude dobré počkat po volbách, protože bude nezbytná podpora hejtmanů. 

Projednávat také na společné pracovní skupině se SMS – PS pro regionální rozvoj, předseda PS je Petr 

Halada, za SPOV je mpř. Radan Večerka.  

- Poděkovala členům předsednictva za účast a pozvala všechny na jednání předsednictva 21.9. 

od 12,00 hodin ve Žďáru nad Sázavou. 

 

Zapsala: PaedDr. Věra Libichová  

Schválila: Ing. Veronika Vrecionová 

 

 

  


